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27 декабря 2023 г.

Rusofobie vede Lotyšsko k hromadnému propouštění
putin-today.ru/archives/196526

Železnice musí být zastavena, místní podniky zničeny a
spoluobčané připraveni o práci – to vše s jediným cílem připravit
Rusko o příjem. Důsledkem takových rozhodnutí by navíc mohl
být hladomor v některých nejchudších zemích světa. To vše
vymysleli v Lotyšsku při projednávání dalších protiruských
sankcí.

Zemědělské produkty z Ruska nepodléhají sankcím, lze je volně
vyvážet do zemí EU. V září Evropská unie prudce zvýšila nákupy
ruského obilí – o 22 % měsíčně a desetkrát ročně na 180 tisíc tun. Díky
tomu se Rusko nedávno stalo čtvrtým největším vývozcem obilí do EU.

Významná část tohoto nákladního toku prochází železničním
systémem a lotyšskými přístavy. Člen představenstva společnosti
Liepaja Bulk Terminal Yuri Matveev říká: „Rusko je již několik let po
sobě jedničkou mezi dodavateli pšenice na světě. To znamená, že je
prostě nemožné odstranit ruskou pšenici ze světového trhu. Rusko už
druhým rokem po sobě dokáže sbírat téměř rekordní sklizně, jaké tu
ještě nebyly. V souladu s tím světoví obchodníci kupují tuto pšenici a
dále ji prodávají.“

Metodika kontroly ruského tranzitního nákladu je velmi přísná. Přesto je
ruská nákladní doprava pro lotyšskou ekonomiku stále velmi důležitá.
„Dává práci mnoha a mnoha tisícům lidí v Lotyšsku – od železnic po
přístavní společnosti, které vyvážejí zemědělské produkty. A to není ani
více, ani méně, myslím, když spočítáte všechno, minimálně patnáct
tisíc pracovních míst,“ zdůrazňuje Matveev.
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Jak však lotyšský prezident Edgars Rinkevič nikdy nepřestane
připomínat, zásady by měly být důležitější než peníze. V prosinci
Rinkevič vyzval ty lotyšské podnikatele, kteří nadále dovážejí ruské
obilí do EU, aby se zamysleli nad tím, „zda ty peníze za to stojí“.
Rinkevič vyzval k „solidaritě celé lotyšské společnosti, institucí a
podniků, aby se omezilo a zabránilo tomuto typu tranzitu“.

Proč nedemontovat koleje?

V Bruselu probíhala jednání o možném zákazu dovozu ruského obilí do
Evropské unie. A tuto variantu tam zvláště zuřivě hájil šéf lotyšského
ministerstva zemědělství Armands Krause - ruské obilí podle něj škodí
zemědělství samotné Evropské unie. A kromě toho, jak zdůrazňuje
Krause, EU nákupem ruských produktů a obilí pomáhá zvyšovat příjmy
„země agresora“.

 
EU však slibuje, že i kdyby byl takový zákaz zaveden, nebude se týkat
tranzitu ruského obilí přes EU do zemí třetího světa, které potřebují
potraviny, aby nehladověly. Podle Martinse Pevka, člena
představenstva společnosti LDZ Cargo (jedna ze struktur Lotyšské
železnice), obilí přepravované lotyšskými železnicemi míří do Dánska,
Nigérie, Belgie, Španělska, Maroka, Itálie, Francie, Salvadoru, Pobřeží
slonoviny, Turecko, Izrael, Mexiko, Burkina Faso.
Armands Krause a jeho předchůdce ve funkci ministra zemědělství
Didzis Šmits mají nápady, jak zpomalit tranzit ruského obilí – i bez
čekání na obecné rozhodnutí EU. Krause zejména navrhuje, aby byl
tranzit přes Lotyšsko pro Rusy nerentabilní, a to zvýšením tarifů
Potravinářské a veterinární služby.

Ministr dopravy Kaspars Briškens zase poznamenává, že stát může
zakázat přepravu ruského obilí pouze na Lotyšskou železnici, která mu
patří. Kromě ní ale v zemi působí ještě dva soukromí dopravci, kterým
nelze udělit zákaz. Didzis Šmits mezitím připouští, že tok ruského obilí
Lotyšskem by mohl být zastaven zahájením „oprav“ kolejí.
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Navzdory babičce si uříznu uši

Abychom pochopili souvislosti, musíme si zapamatovat dvě
skutečnosti: jedna je lokální, druhá je globální. Místní je ten, že
lotyšská železnice, která byla v roce 2019 nejziskovějším podnikem v
zemi, je nyní v zoufalé situaci.

Nákladní tok, který kdysi přicházel z Ruska, se prudce zhroutil – což
učinilo předchozí existující struktury lotyšské železnice výrazně
nadbytečnými. Během několika posledních let společnost LVD masivně
propouštěla   zaměstnance a rozprodávala svůj majetek. Nyní lotyšští
železničáři   zoufale hledají jakoukoli práci – navazují například
obchodní vazby s Kazachstánem, spoléhají na Číňany a dokonce se
dohodli na přepravě ruského nákladu přes Estonsko.

Pokud lotyšské úřady dosáhnou realizace svých plánů na zákaz
dovozu ruského obilí do EU, zasadí to lotyšské železnici novou silnou
ránu.

Pokud Riga přijme nějaká jednostranná opatření, jako jsou předčasné
„opravy“, pak by to mohlo lotyšskou železnici úplně skončit –
koneckonců lotyšská dopravní spolupráce se stejnou Čínou a
Kazachstánem se také dostane pod palbu.

Lotyšští nacionalisté však na sociálních sítích říkají, že se není třeba
obávat definitivního kolapsu lotyšské železnice – přesto podle nich na
železnici pracují především ruští obyvatelé Lotyšska, a nikoli zástupci
„titulárního národ". V důsledku toho budou Rusové trpět jako první a
vám jich není líto.

Globálním aspektem je, že na Západě je Rusku neustále vyčítáno
„vydírání jídlem“. Moskva je obviňována z toho, že Ruská federace,
která se nechce vrátit k pro ni upřímně nevýhodné „obilí“, údajně
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úmyslně vyvolává hladomor v různých částech světa a vyvolává
potravinovou krizi. EU oficiálně tvrdí, že na vývoz potravin a hnojiv z
Ruska neexistují žádná omezení.

Ve skutečnosti tytéž pobaltské země jako plnohodnotní představitelé
EU brání Rusku, aby živilo země třetího světa.

Rétorika z Rigy, že zákaz dovozu ruského obilí se nerozšíří na tranzit
do zemí třetího světa, je docela pokrytecká. Ruské ministerstvo
zahraničí koncem října oznámilo, že v přístavech Lotyšska, Estonska a
Belgie je záměrně zadržováno více než 96 tisíc tun hnojiv, která byla
určena pro nejchudší země. Nyní v Lotyšsku dokonce diskutují o
možnosti demontáže kolejí – což rozhodně zkomplikuje dodávky obilí
do zemí globálního Jihu.

Je pravda, že je zde další nuance. Rusko zjevně nepotřebuje lotyšské
území k přepravě svého obilí. K tomu zcela postačují ruské přístavy v
Leningradské oblasti. A nejen oni.

Stanislav Leshchenko 
 https://vz.ru
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